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Enhedslistens prioriteter i budget 2024 - service 

 

Folkeskoler 

 
Vi ønsker igen at kunne udbyde et 10. klassestilbud indenfor kommunegrænsen. 10. klasse er et 

vigtigt tilbud, som vi ønsker at etablere, prioritere og udvikle.  

 

Der er et stort behov for vedligeholdelse af vores skoler. Derfor vil vi afsætte 1,5 mio. kr. ekstra til 

vedligeholdelse  det er langt fra nok, men vi må investere og det vil være en høj prioritet for 

Enhedslisten de kommende år at finde endnu flere midler til vedligehold.  

 

Og sidst men ikke mindst, så ønsker vi at igangsætte et pilotprojekt med gratis skolemad for 

eleverne i 7.  9. klasse på én af kommunens skoler. Pilotprojektet skal være med til at danne 

erfaringer og grundlag, så vi på sigt kan tilbyde gratis skolemad på alle kommunens skoler.  

 

 
Vuggestuer, børnehaver og fritidspædagogik 

 

Kommunens dagtilbud og SFO er har brug for et løft. Der er et stort behov for flere kollegaer, flere 

voksne til at give børnene nærvær og omsorg. Vi ønsker derfor at afsætte midler af til en 

opnormering  i først omgang 2 mio. kr. årligt. Det rækker langt fra til det behov som findes ude på 

gulvet, men det er en start og vil være en høj prioritet for Enhedslisten - også i fremtiden.  

 

Yderligere ønsker vi at genoptage arbejdet med en reel normeringsopgørelse, således at tallene i 

højere grad afspejler virkeligheden. Opgørelsen skal danne grundlag for ledelsessparring og give et 

grundlag for en politisk prioritering der tager afsæt i virkeligheden.  

 

I tillæg ønsker vi at der igangsættes en proces og udarbejdes en handleplan for hvordan de lokale 

lønkroner  kan fordeles mere retfærdigt i fremtiden. Vi har desværre set, sort på hvidt, at 

medarbejdergrupper i de lavtlønnede fag, fx pædagogmedhjælpere er blevet forbigået. En bedre 

fordeling af de lokale lønkroner vil gøre det mere attraktivt at blive og søge mod Rudersdal.    

 
Udgifter til nye tiltag i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Reel normeringsopgørelse  100 0 0 0 100 

Bedre normeringer  0 2000 2000 2000 6000 

Handleplan for retfærdig lokalløn 3 0 0 0 0 0 

I alt 100 2000 2000 2000 6100 

 

 

 

                                                 
1 https://kost.dk/skolemad-giver-bedre-livsvilkaar 
2 https://dagsordener.rudersdal.dk/vis?Referat-Boerne--og-Skoleudvalget-d.16-08-2023-kl.09.00&id=5aee62e5-bd71-4de1-8874-
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Udgifter til nye tiltag i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Gratis skolemad  pilotprojekt 7.  9. klasse på én skole 1 0 1000 2000 2000 5000 

Oprettelse af 10. klassetilbud indenfor kommunegrænsen 2 350 700 700 700 2450 

Ekstraordinær vedligeholdelse af skoler 1500 1500 1500 1500 6000 

I alt 1850 3200 4200 4200 13450 



 

Klima og natur 

 

Vi ønsker at der udarbejdes en natur- og biodiversitetsplan, der skal sikre mere vild natur og mere 

biodiversitet. Bekæmpelse af invasive arter, vilde heste, omdannelse af græsplæner til 

blomsterenge mm. Planen skal samordne de indsatser der allerede sker og danne grundlag for nye 

initiativer. Og så skal den være ambitiøs. 

 

Vi ønsker at sætte fart på den grønne omstilling, klimahandlingen. Derfor foreslår vi at der afsættes 

9,0 mio. kr. ekstra henover perioden til at implementere klimaindsatser som beskrevet i 

klimahandlingsplanen. Herunder at vi bevarer og styrker den kollektive trafik, samt sikrer 

elektrificering af den lokale busdrift. 

 

Den nye indkøbspolitik har mange gode initiativer, men skal suppleres med en intern CO2-pris 

og/eller en skyggepris. Det er et effektivt værktøj til at dreje kommunens mange indkøb i en mere 

grøn retning hurtigt og sikkert.   

 

Yderligere ønsker vi at arbejde hen imod at grønne byggesager, altså byggesager der giver CO2-

reduktioner bliver prioriteret først, og vi ønsker at se på mulighederne for hvordan vi kan favorisere 

grønne biler med en grøn fordelsparkering . 

 
Udgifter til nye tiltag i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Natur- og biodiversitetsplan 500 2000 2000 2000 6500 

Ekstra bevilling til implementering af klimahandlingsplan 0 3000 3000 3000 9000 

Intern CO2-pris og/eller skyggepris 100 100 100 100 400 

Fordele for grønne biler 0 0 0 0 0 

Fast-track  for grønne byggesager 0 0 0 0 0 

I alt 600 5100 5100 5100 15900 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Hjælp til børn og børnefamilier i udsatte positioner 

 

Erfaringer fra andre kommuner viser, at en fjernelse af gebyret på børnelånere (0-17 årige) får 

udlånstallet til at stige, og at risikoen for gebyrer ved for sen aflevering, i nogle tilfælde, afholder 

børn fra at komme på bibliotekerne. Det foreslås det at vi fjerner gebyret på biblioteket for 

børnelånere, hvis materialer afleveres for sent.   

 

Yderligere foreslås det at der ydes et ekstra tilskud til BROEN Rudersdal, som hjælper børn fra fattige 

familier ind i foreningslivet ved at tilbyde kontingentfrihed, yde tilskud til udstyr og laver opsøgende 

arbejde i relation hertil. Ligeledes ønsker vi at investere i ungeindsatsen i Rudersdal med en 

ressourceindsprøjtning til Ung-I-Rudersdal .  

 

Og sidst men ikke mindst, så ønsker vi, at give en håndsrækning til de allermest trængte 

børnefamilier, som møder uforudsete udgifter. Fx akut behov for tandbehandling, medicin o. lign.  

Ved at forøge det beregnede rådighedsbeløb, som er politisk fastsat, for at kunne modtage en 

enkeltydelse til uforudsete udgifter, så forøges målgruppen og flere kan modtage hjælp. Vi ønsker 

at øge rådighedsbeløb i relation til om borgeren der søger hjælp via en enkeltydelse har børn eller 

ej. Det ønsker vi at lave om på. Udbetalinger af enkeltydelser ligger udenfor servicerammen og kan 

dermed finansieres af kassebeholdningen og belaster således ikke på samme måde den øvrige drift. 

Derfor fremgår der ikke et beløb af skemaet nedenfor.  

 

Udgifter til nye tiltag i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Gebyrfrihed for børnelånere (0-17 årige) biblioteker 4 50 50 50 50 200 

Ekstra tilskud BROEN 100 100 100 100 400 

Ekstra tilskud Ung-I-Rudersdal 0 0 0 300 300 

Forhøjelse af rådighedsbeløb ifm. tildeling af enkeltydelser 5 - - - - - 

I alt 150 150 150 450 900 

 

Tilbudsviften 

 

Som anbefalet ønsker vi at afsætte 3,3 mio. kr. til fortsættelse af tilbud om afløsning, træning i eget 

hjem og styrket visitation.  

 
Udgifter til nye tiltag i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Fortsættelse af tilbudsvifte 3300 3300 3300 3300 13200 

I alt 3300 3300 3300 3300 13200 
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Finansiering og et stærkt økonomisk fundament - service 

 

Pengene skal passe. Udgifter og indtægter skal være i balance, både i 2024 og i overslagsårene 2025 

 2027, og vi skal holde os indenfor den tildelte serviceramme. Vi skal sikre en stærk og holdbar 

økonomi både på kort og lang sigt. Derfor er vi tilfredse med, at der i budgetudkastet er indregnet 

en skattestigning på 0,04%, og hertil ser vi gerne, at 

skattetilpasning, fremfor yderligere service- og velfærdsforringelser.  

 

Udgangspunktet er, at vi er bagud med -3,4 mio. kr. i 2024, stigende til -7,2 mio. kr. i overslagsårene 

2025  2027. Vel og mærke hvis skatten hæves indenfor den sanktionsfrie ramme.  

 

Budgetlægningen starter således i minus pga. servicerammen. Det betyder, at der før eventuelt nye 

forbedringer, politiske ønsker og investeringer skal prioriteres, findes besparelser og/eller findes 

indtægter andre steder. Samtidig med at det er muligt at sætte fokus på kloge og smarte 

fremtidsinvesteringer, som umiddelbart koster penge, men som nedsætter udgiftsniveauet 

fremadrettet uden at serviceniveau og velfærd forringes.  

 

Forvaltningen har i den forbindelse udarbejdet et Handlingskatalog med en række spare og 

nedskæringsforslag. Og enkelte mulige investeringer.  

 

Handlekataloget kan findes her 
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Lokale svømmeklubber varetager skolesvømningen 

 

Det foreslås at den succesfulde ordning fra tiden i Birkerød Kommune, hvor svømmeklubben 

varetog skolesvømmeundervisningen genindføres i Rudersdal. Konceptet kendes fra blandt andet 

Helsingør og Gentofte kommuner. En inddragelse af svømmeklubberne medfører, det viser 

erfaringerne, både højere kvalitet og billigere drift. Det er også en mulighed at lade de lokale 

svømmeklubber drive en del af den offentlige åbningstid, igen findes der forskellige modeller, som 

kan undersøges.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Lokale svømmeklubber varetager driften af skolesvømning 6 800 1650 1650 1650 5750 

I alt 800 1650 1650 1650 5750 

 

Privat pasning  

 

I Enhedslisten ønsker vi at prioritere og investere i kommunens dagtilbud, både vuggestuer og 

børnehaver, ikke dræne de fælles tilbud med tilskud til private løsninger. Det er vigtigt med stærke 

fælles dagtilbud hvor der er tid og plads til det enkelte barn, og hvor der er ressourcer til at imødegå 

individuelle behov. Derfor foreslås det at spare på tilskuddet til privat pasningsordning og 

hjemmepasning. Vi ønsker at investere i de fælles dagtilbud.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Reduktion af tilskud til paragraf 80 7 100 100 100 100 400 

Reduktion af paragraf 86 8 600 600 600 600 2400 

I alt 700 700 700 700 2800 

 

Rengøring 

 

Det foreslås at der fremadrettet udføres færre vinduespudsninger, at der laves en midlertidig 

reduktion i rengøring i administrationslokaler mv. Rengøring har stor indvirkning på arbejdsmiljø, og 

derfor ser vi gerne at reduktionen af rengøring bliver en kort midlertidig periode.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Færre vinduespudsninger 9 200 200 200 200 800 

Midlertidig reduktion af rengøring 10 450 450 450 0 1350 

I alt 650 650 650 200 2150 
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Mødeforplejning og kommunalbestyrelsen 

 

Mødeforplejning reduceres, ligesom der holdes igen med udgifter relateret til kommunalbestyrelsen. 

Fx reduceret deltagelse i KL s mange topmøder, middage o. lign.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Reduktion af mødeforplejning 11 200 200 200 200 800 

Reduktion af udgifter til kommunalbestyrelsen 0 50 50 50 150 

I alt 200 250 250 250 950 

 

Mindre sort asfalt, belysning og om-konvertering fra drift til anlæg 

 

Der bruges for mange penge på veje, og derfor foreslås det, at reducere asfaltbudgettet. I stedet 

skal der laves en skarpere prioritering, sådan, at fodgængere og cyklister ikke oplever en 

serviceforringelse. Tværtimod bør bløde trafikanter prioriteres højere. Samtidig ønsker vi at 

nedsætte hastigheden på vejene i Rudersdal, hvilket medfører, udover øget tryghed og mindre 

CO2-forurening, mindre slid på vejene og dermed mindskes vedligeholdelsesbehovet.  

 

Pga. den pressede økonomi, ser vi os nødsaget til at reducere vedligeholdelsen af kantsten, men vi 

ser dette som en midlertidig reduktion.  

 

Yderligere er det muligt at flytte penge fra service til anlæg og dermed frigøre plads på 

servicerammen. Vi ønsker at en del midler afsat til vedligeholdelsesopgaver på skoler om-

konverteres fra drift til anlæg, forstået således at pengene bliver brugt til vedligehold og opgaverne 

løst, men ikke belaster servicerammen. Dette skal naturligvis ske efter gældende regler og 

retningslinjer på området.      

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Reduktion af asfaltbudget 12 1500 1500 1500 1500 6000 

Reduktion af kantstensvedligehold 13 500 500 500 500 2000 

Drift til anlæg  konkret vedligehold af skoler 14 3500 2500 0 0 6000 

Mindre forbrug på gadebelysning 15 650 650 650 650 2600 

Tilpasning af befordring 16 150 100 100 100 450 

I alt 6300 5250 2750 2750 17050 
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Investerings- og innovationspulje 

 

Konkret foreslås, som beskrevet i Handlekataloget , at der investeres i ERGOtip Care Hygiejnestol. 

Forslaget er nærmere beskrevet i sektoranalysen17. Yderligere foreslår vi, at der arbejdes med og 

investeres i udvikling og implementering af nye processer, hjælpemidler, velfærds- og AI teknologi 

 som bredt set, over perioden og på tværs af områder, kan hente besparelser. Vel og mærke uden 

at kvalitet, service eller velfærd forringes. Som eksempel har man i København investeret i 

robotteknologi og kunstig intelligens, der kan afhjælpe de lange ventelister på 

byggesagsbehandling og gøre processen hurtigere18. Der afsættes 850.000 i både 2024 og 2025, som 

kan bruges til investeringer og innovation, herefter er det forventningen at investeringerne skal give 

overskud  en varig besparelse på minimum 3,4 mio. kr. fra og med 2027.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Konkret investering i ERGOtip Care hygienjestol 19 -3500 1700 1700 1700 1600 

Generel investeringspulje fx AI-teknologi, hjælpemidler mm.  -850 -850 2650 3400 4350 

I alt -4350 1150 4300 4800 5950 
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Indtægts- og egenfinansieringspulje 

 

For at skabe plads under servicerammen og dermed plads til nuværende velfærd og mere service, 

så er det nødvendigt at øge indtægterne. Det kan fx gøres gennem gebyrer og brugerbetaling i 

erhvervsøjemed i forbindelse med råden og vejareal . Fx ved betaling for opsætning af containere, 

stilladser mm. Det er værd at bemærke i den forbindelse, at en skatteforhøjelse ikke løfter  

servicerammen.  

 

Herudover ligger i denne Indtægts- og egenfinansieringspulje  også en medfinansiering af 

belysningen på privat vej, egenfinansiering af brøndtømning, samt en mindre midlertidig 1-årig-

servicereduktion.  Ift. P-kontrol, så ønsker vi at friholde stationsnær parkering og parkering omkring 

bymidter og dermed friholde for de evt. negative konsekvenser det måtte have for klima og byliv. 

Vi ønsker således at fjerne den nuværende 2- og 6-timers tidsbegrænsning på parkering omkring 

henholdsvis kommunens bymidter og stationsparkering. Vi er optagede af, at imødegå det stigende 

antal ulovligt parkerede biler, som gør trafikken usikker og utryg, fx på Teglporten og på skolevejene. 

Det gør transporten, særligt for børn og unge der cykler eller går, usikker. Også ved fx idrætscentret 

i Birkerød og eller Rundforbi idrætsanlæg er der behov for regulering.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Råden over vejrareal, reklamer i forretningsøjemed o. lign. 20   100 100 100 100 400 

Indtægter for jordflytning, administrationsgebyr o. lign 21   100 100 100 100 400 

Egenfinansiering af brøndtømning    150 150 150 450 

P-kontrol (bødeindtægter fratrukket udgifter til P-vagter)   700 900 900 900 3400 

1-årig servicereduktion 22   400 0 0 0 400 

Medfinansiering af belysning på privat vej 23   1400 1650 1650 1650 6350 

I alt   2700 2900 2900 2900 11400 

 

Reduktion af servicebuffer 

 

Der er i budgettet afsat 10 mio. kr. årligt til en servicebuffer. Altså til uforudsete udgifter. Budgettet 

er stramt, og derfor vil vi reducere denne buffer en smule. Vi anerkender at det er en god ide, at 

have en buffer, men størrelsen må tilpasses i en tid hvor den kommunale økonomi og den nære 

velfærd er presset. Vi har tiltro til budgettet og en solid budgetstyring. På den måde kan vi bevare 

og investere i velfærd. Forhåbentlig får vi med økonomiaftalen 2025 mere plads på servicerammen, 

og en større servicebuffer vil i så fald have høj prioritet. 

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr.  2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Reduktion af servicebuffer 1800 2500 2500 2500 9300 

I alt 1800 2500 2500 2500 9300 
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Retfærdig lokalløn og normalisering af gratialer 

 

Det foreslås at jubilæumsgratialer fremadrettet følger statens regler, hvilket giver en besparelse 

på 1,2 mio. kr. årligt24. Hertil foreslås det, at der udarbejdes en handlingsplan for lokalløn i Rudersdal, 

som tilgodeser medarbejdere i lavtlønsfagene. Som tidligere dokumenteret, og debatteret, så er 

der en skævvridning i hvordan de lokale løntillæg fordeles i Rudersdal Kommune. Særligt 

Pædagogmedhjælpere og SOSU er nedprioriteres som grupper, mens chefer og direktører 

forgyldes25.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr. 2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Normalisering af gratialer 26 1200 1200 1200 1200 4800 

Handleplan for retfærdig lokalløn 27 0 0 0 0 0 

I alt 1200 1200 1200 1200 4800 

 

Madproduktion konkurrenceudsættes  og pilotprojekt med gratis skolemad inkluderes 

 

Der er en klar formodning om at en konkurrenceudsættelse af madproduktion vil give en større 

besparelse, samtidig med, at kvaliteten vil forøges eller forbedres. Forvaltningen vurderer en 

besparelse på mellem 3,5  7,0 mio. kr. årligt.  

 

Vi foreslår at der i budgettet afsættes -600.00 i 2024 til at afsøge muligheder og lave de nødvendige 

analyser til et fremtidigt udbud. Altså vi må afholde en udgift i 2024 for at kunne høste gevinsten i 

overslagsårene. I et fremtidigt udbud bør vi i øvrigt inkludere et pilotprojekt for gratis skolemad i 7. 

 9. klasse på én af kommunens skoler. Pilotprojektet skal danne grundlag og erfaring der skal gøre 

det muligt at tilbyde gratis skolemad på alle kommunens skoler i fremtiden.  

 

Økonomi - råderum og finansiering i 1000 kr. 2024 2025 2026 2027 2024-2027 

Konkurrenceudsættelse af madproduktion 28 -600 5000 5000 5000 14400 

I alt -600 5000 5000 5000 14400 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
24 https://dagsordener.rudersdal.dk/vis/pdf/bilag/e2fea2e3-0895-4849-a587-5fff3979af39/?redirectDirectlyToPdf=false s. 83-84 
25 https://www.sn.dk/rudersdal-kommune/debat-loenfest-paa-direktionsgangen/ 
26 https://dagsordener.rudersdal.dk/vis/pdf/bilag/e2fea2e3-0895-4849-a587-5fff3979af39/?redirectDirectlyToPdf=false s. 83 
27 https://www.foa.dk/raad-regler/i-job/loen/lokalloen 
28 https://dagsordener.rudersdal.dk/vis/pdf/bilag/13fd5bca-ac4f-46d7-81fa-f6ff83283b2c/?redirectDirectlyToPdf=false s. 16 

https://dagsordener.rudersdal.dk/vis/pdf/bilag/e2fea2e3-0895-4849-a587-5fff3979af39/?redirectDirectlyToPdf=false
https://dagsordener.rudersdal.dk/vis/pdf/bilag/e2fea2e3-0895-4849-a587-5fff3979af39/?redirectDirectlyToPdf=false
https://dagsordener.rudersdal.dk/vis/pdf/bilag/13fd5bca-ac4f-46d7-81fa-f6ff83283b2c/?redirectDirectlyToPdf=false


 

Samlet overblik  balancen, service 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ønsker - nye tiltag og prioriteringer

1000 kr 2024 2025 2026 2027 2024-2027

Finansieringsbehov

Finansieringsbehov 3400 7200 7200 7200 25000

Folkeskoler

Pilotprojekt med gratis skolemad på én skole 1000 2000 2000 5000

Oprettelse af ét 10. klassestilbud i Rudersdal 350 700 700 700 2450

Ekstraordinær vedligeholdelse 1500 1500 1500 1500 6000

Fleksible mødetider i udskolingen 0 0 0 0 0

Vuggestuer, børnehaver og fritidspædagogik

Reel normeringsopgørelse 100 0 0 0 100

Kvalitet og bedre normeringer 0 2000 2000 2000 6000

Handlepplan for retfærdig lokalløn 0 0 0 0 0

Klima og miljø

Udarbejdelse af natur- og biodiversitetsplan, samt yderligere drift 500 2000 2000 2000 6500

Intern CO2-pris - indkøbspolitik 100 100 100 100 400

Ekstra bevilling til implementering af klimahandlingsplan 0 3000 3000 3000 9000

"Fast-track" for byggesager med CO2-reduktioner 0 0 0 0 0

Tilskud til BROEN 

Ekstra tilskud til BROEN 100 100 100 100 400

Ung I Rudersdal

Ekstra indsatser for unge 0 0 0 300 300

Tilbudsvifte

Fortsættelse af tilbudsviften 3300 3300 3300 3300 13200

Biblioteker

Gebyrfrihed børnelånere 50 50 50 50 200

Udgifter til nye tiltag i alt 9400 20950 21950 22250 74550

Økonomi - råderum og finansiering

1000 kr 2024 2025 2026 2027 2024-2027

Solid budgetstyring, servicebuffer reduceres 1800 2500 2500 2500 9300

Lokale svømmeklubber sikrer drift af folkeskolens svømmeundervisning, evt. off. åbning i sv. hal 800 1650 1650 1650 5750

Reduktion af asfaltbudget - prioritering af cykelstier 1500 1500 1500 1500 6000

Normalisering af gratialer 1200 1200 1200 1200 4800

Tilpasning af paragraf 80 pasningsordning 600 600 600 600 2400

Indtægts- og egenfinansieringsspulje 2700 2900 2900 2900 11400

Investerings- og innovationspulje -850 -850 2650 3400 4350

Konkurrenceudsættelse af madproduktion -600 5000 5000 5000 14400

Reduktion af mødeforplejning 200 200 200 200 800

Mindre rengøring 450 450 450 1350

Færre vinduespudsninger 200 200 200 200 800

Drift til anlæg 3500 2500 6000

Nedsættelse af tilskud til private pasningsordninger 100 100 100 100 400

Mindreforbrug på gadebelysning 650 650 650 650 2600

ERGOtip hygienjestol -3500 1700 1700 1700 1600

Besparelse på kommunalbestyrelsen 50 50 50 150

Tilpasning af befordring 150 100 100 100 450

Mindre vedligehold af kantsten 500 500 500 500 2000

Råderum i alt 9400 20950 21950 22250 74550

Udgifter til nye tiltag 9400 20950 21950 22250 74550

Råderum 9400 20950 21950 22250 74550

Resultat 0 0 0 0 0



 

Enhedslistens prioriteter i budget 2024 - anlæg 

 

Anlægsrammen presser de mange behov vi har og gør mulighederne begrænsede. I Enhedslisten 

har vi en række anlægsprojekter, som vi ønsker at prioritere. Vi ser mange gode projekter, og ønsker 

ikke at tale noget ned  det væsentlige er, at hver en anlægskrone skal bruges klogt og omhyggeligt 

til gavn for borgerne.  

 

Sikre skoleveje  Søholmskolen afd. Toftevang 

 

Der er brug for sikkerhed på skolevejene. Børn skal have mulighed for at cykler i skole, og det skal 

være trygt. Det er godt for klimaet og sundheden. Derfor har vi et stort ønske om at gøre 

skolevejene mere sikre, og særligt omkring Søholmskolen afd. Toftevang er der en udfordring på 

Teglporten, som skal løses. Vi er parate til at prioritere en cykelsti på strækningen og om 

nødvendigt, fjerne nogle af de mange parkeringspladser, for at give plads til cyklende børn. Vi 

prioriterer børn før biler.  

 

Sikkerhed omkring Birkerød Bymidte 

 

Efter den tragiske ulykke ved Føtex i Birkerød blev iværksat en analyse af sikkerheden omkring 

Birkerød bymidte. En analyse er ikke nok, der bør afsættes midler til at implementere nye tiltag og 

sikre at alle borgere trygt kan færdes i vores byrum.  

 

Rudersdal Klatreklub 

 

Rudersdal Klatreklub har vokseværk, og har allerede langt over 100 medlemmer  og det på trods 

af, at de endnu ikke har en klatrevæg / bouldervæg. I Enhedslisten vil vi støtte op om det gode 

initiativ og de unge mennesker, som knokler for at finde et egnet lokale og finde finansieringen til 

at få etableret en bouldervæg.  

 

Vedligehold af skoler og dagtilbud 

 

I Enhedslisten ønsker vi at tage fat på det store vedligeholdelsesefterslæb der generelt præger 

skoler, dagtilbud og idrætsfaciliteter. Vi ønsker at prioritere vedligeholdelse højt.  

 

Pladser, statuer og mindesmærker  opkaldt efter lokale kvinder 

 

Der mangler mindesmærkerne over bemærkelsesværdige kvinder. Det er et problem, at der er en 

underrepræsentation af mindesmærker over kvindelige rollemodeller i det offentlige rum, for det 

giver et forkert billede af virkeligheden. Det er vigtigt, at vi mindes de kvindelige pionerer og deres 

bedrifter, ligesom det er godt for vores børn og unge at kunne spejle sig i nogle synlige kvindelige 

rollemodeller  ligesom det kan være med til at styrke den lokale identitet. Derfor vil vi prioritere 

at der afsættes midler af, og at der afsøges konkrete muligheder for at opkalde pladser, rejse 

statuer eller opsætte mindesmærker for at mindes og fortælle historier om lokale kvinder i det 

offentlige rum.   

 

 

 

 

 



 

Tilgængelighed  Rådhuset og andre steder 

 

Vi er glade for at projektet med at øge tilgængeligheden på Rådhuset i Holte er på budgettet. Det 

er vigtigt for Enhedslisten, og vil være en prioritet at fastholde tidsplanen. Yderligere ønsker vi et 

fortsat og gerne forøget fokus på tilgængelighed. Museer, mødelokaler, idrætsfaciliteter mm.  vi 

skal være ambitiøse på det punkt.  

 

Oprettelse af et kommunalt selskab, solceller på kommunens tagarealer 

 

Vi har en meget ambitiøs klimahandlingsplan. Herunder en målsætning om at de kommunale 

tagarealer skal bruges til opsætning af solceller. Det kræver at der oprettes et kommunalt selskab, 

grundet de nuværende regler. Vi ønsker at der skal sættes fart på klimahandlingen i Rudersdal, 

herunder at vi bidrager til mere grøn energi ved at opsætte solceller på de kommunale tage.  

 

Tilbudsviften  fortsatte afprøvninger 

 

Initiativerne i tilbudsviften indeholder både service- og anlægsudgifter. Vi ønsker at fortsætte 

tiltagene, hvilket vil være en høj prioritet for Enhedslisten i de kommende forhandlinger.  

 

Holte Hal 3 

 

Der er behov for mere hal- og banekapacitet. Særligt Holteområdet mangler halkapacitet, og der 

er et stort behov for at vi nu tager skridtet og prioriterer en Holte Hal 3.  
 


